



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ 148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23-27 آذار/مارس 2024

من لواندا إلى مؤتمر قمة الأمم المتحدة المعني بالمستقبل:

التصدي للتهديدات الاستراتيجية والوجودية من خلال الأمن المشترك وسيادة القانون

الأحد، 24 آذار/مارس 2024، 13:00-14:30

المائدة المستديرة منظمة بالتعاون مع برلمانيون من أجل عدم انتشار الأسلحة النووية ونزع السلاح ومجلس المستقبل العالمي

مذكرة توضيحية

في 27 كانون الثاني/يناير 2024، قامت نشرة علماء الذرة مرة أخرى بضبط عقارب ساعة يوم القيامة على 90 ثانية قبل منتصف الليل، مما يسלט الضوء على التهديدات الخطيرة - بل الوجودية - للإنسانية والكوكب من النزاعات المسلحة، والخطر المتزايد للحرب النووية، وأزمة المناخ وانتشار المعلومات الخاطئة.

وخلال جمعياته العامة الـ 147 في لواندا (تشرين الأول/أكتوبر 2023)، اعتمد الاتحاد البرلماني الدولي إعلان لواندا، الذي يؤكد "أن النزاعات داخل البلدان وفي ما بينها لا تزال أكثر تواتراً، وشدة على نحو يندرج بالخطر، مما يقوّض مكاسب التنمية". ويؤكد بقوة من جديد إيمان البرلمانيين "بسيادة القانون، على الصعيدين الوطني والدولي، بوصفها الأساس لمنع نشوب النزاعات وحلها، وكذلك بالحوار والدبلوماسية بوصفهما السبيل الوحيد نحو السلام الدائم".

ويوفر الأمن المشترك وسيادة القانون سبلاً للحد من النزاعات الدولية وحلها، وبناء السلام والعدالة، وحماية المناخ، وتحسين إدارة التكنولوجيات الناشئة. ويتيح مؤتمر قمة الأمم المتحدة المعني بالمستقبل في أيلول/سبتمبر 2024 وعمليته التحضيرية فرصاً فريدة للنهوض بالأمن المشترك وسيادة القانون على الصعيد العالمي للتصدي للتهديدات الاستراتيجية والوجودية والتخفيف من حدتها.



إن محكمة العدل الدولية هي إحدى الآليات الأمنية المشتركة الرئيسية التي تبرهن أهميتها وقيمتها بصورة متزايدة. وتنظر محكمة العدل الدولية حالياً، على سبيل المثال، في مسائل تتعلق بالإبادة الجماعية، وتغير المناخ، والحدود الإقليمية، والإرهاب الدولي، والنزاعات الدولية المتعلقة بالمياه (الأنهار)، والتمييز العنصري/الإثني، والأراضي المحتلة، والتعذيب، والحوادث الجوية وغير ذلك. من الناحية التاريخية، يتم قبول معظم قرارات المحكمة وتنفيذها من قبل جميع الأطراف - مما يدل على أن المحكمة هي آلية مهمة للنهوض بالبدائل القانونية للحرب (القانون وليس الحرب).

ستتضمن المائدة المستديرة هذه، تحديثات حول مقترحات السلم والأمن بالإضافة إلى آليات المحكمة التي تتم مناقشتها استعداداً لمؤتمر قمة الأمم المتحدة المعني بالمستقبل - بما في ذلك دور محكمة العدل الدولية. كما ستناقش المبادرات البرلمانية المتعلقة بهذه المجالات.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

From Luanda to the UN Summit of the Future: Addressing strategic and existential threats through common security and the rule of law

Sunday, 24 March 2024, 13:00–14:30

Roundtable organized in cooperation with the Parliamentarians for Nuclear Non-Proliferation and Disarmament (PNND) and the World Future Council

Concept note

On 27 January 2024, the Bulletin of the Atomic Scientists once again set the hands of the Doomsday Clock to 90 seconds to midnight, highlighting the serious – indeed existential – threats to humanity and the planet from armed conflict, the increasing risk of nuclear war, the climate crisis and pervasive misinformation.

At its 147th Assembly in Luanda (October 2023), the IPU adopted the Luanda Declaration, which underscores that “conflicts within and between countries continue to become alarmingly more frequent and severe, undermining development gains”. It strongly reaffirms parliamentarians’ belief “in the rule of law, at both the national and international level, as the foundation of conflict prevention and resolution, as well as in dialogue and diplomacy as the only way towards lasting peace”.

Common security and the rule of law provide ways to reduce and resolve international conflicts, build peace and justice, protect the climate and better manage emerging technologies. The United Nations Summit of the Future in September 2024 and its preparatory process offer unique opportunities to advance common security and the rule of law globally to address and alleviate strategic and existential threats.

One of the principal common security mechanisms that is increasingly demonstrating its relevance and value is the International Court of Justice (ICJ). The ICJ is currently considering cases, for example, on genocide, climate change, territorial boundaries, international terrorism, international water disputes (rivers), racial/ethnic discrimination, occupied territories, torture, an aerial incident and more. Historically, most of the Court’s decisions are accepted and implemented by all parties – demonstrating that the court is an important mechanism for advancing Legal Alternatives to War (LAW not War).

This roundtable event will include updates on peace and security proposals as well as governance mechanisms that are being discussed in preparation for the UN Summit of the Future – including the role of the International Court of Justice. Parliamentary initiatives relating to these areas will also be discussed.

E

#IPU148